
AMANDA BORNEKE
VILL GÖRA BYGG- 
BRANSCHEN  
CIRKULÄR
Med kunskap och engagemang har 
hon blivit byggbranschens egen 
hållbarhetsprofil.   
Sid 4

PRAKTIK PÅ AMBASSAD • NYA LÄRMETODER • 3D-TILLVERKNING • TÄVLANDE STUDENTER • BÄTTRE BYGGLOGISTIK

NUMMER TRE 2023

MATERIALFORSKNING 
FÖR EU:S OBEROENDE

Bristen på halvledarmaterial blir 
alltmer akut. Industrinära forskning 

ska öka tillverkningstakten. 
Sid 20

LEIF NIXON JOBBAR 
FÖR EN SÄKRARE 

CYBERVÄRLD
Han letar efter svagheter i  
nätverk, samarbetar med 

rättsväsenden i flera länder.  
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Vad kan du göra för din alma mater?

I bland tänker vi oss att ett universi-
tet är som en ”närande moder”  
som sprider vetande till kunskaps- 
törstande studenter. Det kallas  
också för alma mater och världens 

äldsta universitet i Bologna har använt 
metaforen i snart 1 200 år. Visst är det en 
vacker tanke med den närande – och  
lärande – modern, men den ger inte hela 
bilden av vad som händer på ett lärosäte 
idag. Den tar inte hänsyn till allt som  
studenterna ger tillbaka till sitt lärosäte, 
både under och efter studietiden. Utveck-
lingen har alltmer kommit att handla om 
en växelverkan mellan lärare, studenter 
och det omgivande samhället. Ett gemen-
samt utbyte av kunskap där olika grupper 
bidrar till att utveckla lärosätet och  
kanske ännu viktigare att sprida kunskap.

Varje år när vid delar ut ”Årets alumn”  
vid LiU, ett pris som delas ut för att 
uppmärksamma två alumner och deras 
insatser för att bidra till en positiv 
samhällsutveckling, får vi anledning  
att fundera extra mycket på kunskaps-
spridning och samverkan mellan  

universitet och tidigare studenter.  
I år är det den gröna förebilden  
Amanda Borneke och säkerhets- 
experten Leif Nixon som prisas och  
man kan inte bli annat än imponerad  
av det engagemang och den kunskap  
som de utvecklat inom sina respektive 
områden. Att höra deras tankar om  
hållbarhetsarbete inom byggbranschen 
respektive att förhindra cyberattacker 
och dataintrång ger mig också ett ökat 
hopp inför framtiden. Det finns stora 
utmaningar inom en hel rad olika om- 
råden som vi måste ta oss an, och med 
den kunskap som vi har tillsammans, 
såväl inom som utanför akademin,  
ökar också möjligheten att hitta nya 
lösningar. Jag är övertygad om att vi  
som universitet måste öppna dörrarna 
ytterligare, utveckla våra utbildningar  
så att de är relevanta nu och i framtiden, 
visa upp och dela med oss av vår excel-
lenta forskning, ta del av andras erfaren-
heter, utöka samarbetet med omgivande 
samhälle och få fler yrkesverksamma  
att återkomma till sin alma mater och  
där bli alma alumni.

Du som läser de här raderna är kanske  
en av våra tusentals alumner. Får jag 
utmana dig? Vad har du lärt dig efter 
examen som ditt gamla universitet kan 
ha nytta av att veta? Hur kan du bidra 
med att sprida den kunskap som behövs 
för framtiden? Vilka utbildningar skulle 
få dig att återvända till LiU som student 
en andra, tredje eller fjärde gång? Det 
finns många olika möjligheter hur du kan 
bidra, men vad kan du göra för din alma 
mater och kommande alumner? LiU 
behöver dig och förhoppningsvis känner 
du att du behöver oss. Så hör av dig med 
dina förslag! Vi kan göra så mycket mer 
om vi gör det tillsammans.

JAN-INGVAR JÖNSSON, REKTOR 
rektor@liu.se
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4  ÅRETS ALUMN: Hon får bygg- 
företagen att klimatbanta
Amanda Borneke är miljövetaren som  
vill göra byggbranschen cirkulär.

7 ÅRETS ALUMN: Kaos i dator- 
systemet är hans jobb
Leif Nixon är datavetaren som jobbar  
för en säkrare värld.

10 Masterstudent på ambassad- 
praktik i USA 
Nugzari Batsikadze rapporterar  
från senaten.

11 Att lära sig läsa i en tid av  
alternativa fakta
Visualisering som lärmetod kräver 
nytänkande av lärare och elever.

14 Aktuellt 
Ny donation lyfter tvärvetenskapen  
via ny stiftelse.

16 Forskning som växer fram 
Med 3D-tillverkning har du snart en 
produkt i handen.

20 LiU-studenter tävlade i Brasilien
Johan Westerberg om när konkurrens 
byttes mot samarbete i finalen.

21 Materialforskning i  
storpolitikens mitt
Industrinära utveckling ska öka  
tillverkningstakten av halvledare.

24 Forskning
Säkrare digitalt informationsutbyte 
med nya material.

26 Så kan byggtransporter  
i städerna minskas
Bättre logistisk planering tidigt i  
projekten bidrar till färre störningar.

29 Användarna är med och  
designar appen 
Ulrika Müssener vill jobba nära  
verkligheten och målgruppen. 

30 ”Vi måste leda genom innovation, 
inte bara reglering”
LiU värd för AI-projekt som utvecklar 
pålitliga språkmodeller för Europa.

32 Moral och AI måste gå  
hand i hand  
Erik Sandewall vill se att moraliska 
överväganden är prioriterade vid  
IT-utveckling.

34 40 år med datavetenskap
Växande institutionen IDA firade  
jubileum med stor konferens.

35  Alumn
En LiU-alumn föreslås efterträda en 
annan som ordförande för Volvo.

1 1 16 20 29

ADRESS
Kommunikations- och marknadsavdelningen,  
Linköpings universitet, 581 83 Linköping

REDAKTÖR
Anna-Karin Thorstensson – 013-28 13 02
anna-karin.thorstensson@liu.se

REDAKTION
Karin Söderlund Leifler, Ulrik Svedin,  
Marcus Nyenger, Anders Törneholm, 
Maria Karlberg, Jonas Roslund, Sara Läthén, 
Karin Midner, Ida Norrström, Anna Nielsen  

FORMGIVNING
Miltton – www.miltton.se 

PRENUMERATIONER & ANNONSER
Fredrik Andersson – 013-28 25 29  
alumni@liu.se

TRYCK
Stibo Complete, Katrineholm
Upplaga 28 000 exemplar

OMSLAG
Amanda Borneke & Leif Nixon
Foto: Magnus Johansson

ETT MAGASIN FÖR ALUMNER
LiU magasin är Linköpings universitets 
tidskrift för sina tidigare studenter (alumner) 
och andra som är intresserade av universi-
tetets verksamhet. Här kan du läsa om stort 
och smått som händer på universitetet och i 
forskningens värld och om gamla studenter 
i de miljöer de lever och verkar i nu.

  INNEHÅLL

3LIU MAGASIN #3  2023



Jag är en personlig 
tränare, fast i hållbarhet 
och för företag. När det 
är dags att klimatbanta 
i projekten ringer man 
till mig. 
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Amanda Bornekes passion:  
FÅ FLER ATT BRINNA 
FÖR HÅLLBARHET

M ötesrummet är tyst och 
lite spänt. 

”Hand upp: hur många 
av er kan tänka sig att köpa 
begagnade sängkläder?”

Frågan möts av någon tveksam hand 
som sakta rör sig uppåt. 

Amanda Borneke sveper med blicken 
bland kollegorna innan hon fortsätter 
frågestunden: 

”Hur många av er har någon gång bott 
på hotell?”

Smilbanden på mötesdeltagarna åker 
upp i samma takt som händerna. 

– Jag förstår er. Precis som ni ser jag att 
gamla lakan har ett lågt andrahandsvärde.  
Å andra sidan finns en hotellnatt. Det är 
något vi gör när vi vill fira, något som är 
lyxigt att unna sig och då kan vi sova i 
använda lakan. Slutsatsen är att vi är mer 
cirkulära och hållbara än vi tror, men hur 
vi pratar om det har jättestor betydelse 
för vilket värde vi ser i återbruk.

SEDAN HON KLEV UT FRÅN MILJÖVETARPROGRAMMET 
på LiU 2015 har mycket hänt på kort tid i 
hennes yrkeskarriär. Amanda Borneke är 
i dag specialist inom cirkulär ekonomi på 
arkitekt- och teknikkonsultbolaget 
Sweco. En roll som innehåller många 
olika delar.  

– Jag är en personlig tränare, fast i 
hållbarhet och för företag. När det är 

dags att klimatbanta i projekten ringer 
man till mig!

Utöver att vara operativ ledare, inspi-
ratör och rådgivare byter hon ofta om till 
hjälm och arbetskläder för att återbruks-
inventera. 

– Jag är en resursdetektiv, kan man 
säga. Jag åker ut till byggnader med mitt 
förstoringsglas och labbväska för att se 
om vi kan återanvända dörrar, fönster, 
ventilationer eller vad det nu kan vara. 

AMANDA BORNEKE HAR PRISATS FLERA GÅNGER för 
sitt engagemang inom hållbarhet. Hon 
har många följare på sina sociala konton 
och har blivit en av byggbranschens mest 
inflytelserika opinionsbildare i den gröna 
omställningen.

– I andra yrkesroller i andra branscher 
har jag varit för högljudd, tagit för mycket  
plats, varit för färgstark både i mina 
klädval och i min personlighet. I bygg-
branschen var det precis de egenskaper 
som andra dömt mig för, som behövdes 
för att driva hållbarhetsarbetet framåt.

När en kollega får frågan vad som 
utmärker Amanda Borneke kommer ord 
som passionerad, positiv, och driven upp 
på bordet. När hon själv får frågan om 
sina drivkrafter landar svaren ungefär på 
samma plats.

– Jag får göra något som är menings-
fullt och bidrar till ett bättre samhälle,    

Med sitt stora driv, kunskap  
och engagemang har Amanda 
Borneke blivit byggbranschens 
egen hållbarhetsprofil. Årets 
alumn ser hela tiden möjlig- 
heter för att få fler att klimat- 
banta och gillar när det är tufft 
och lite uppförsbacke. 

TEXT MARCUS NYENGER  
FOTO THOR BALKHED
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FAKTA:
Namn: Amanda Borneke 

Ålder: 30 år

Bor: Mölndal utanför Göteborg

Yrke: Specialist inom cirkulär ekonomi 
på Sweco.

Utbildning: Fil. kandidatexamen inom 
Miljövetenskap vid LiU (2012–2015). 
Master of Science inom Miljökommu-
nikation och management vid SLU 
(2015–2017). 

Gör på fritiden: Fågelskådning, dykning 
och akrylmålning. Älskar historia och 
går ofta på museum med vännerna. 

Läser helst: Just nu är det ”The Check-
list Manifesto” och ”Lägenhetsrenove-
ring mellan 1860-1920”. 

  samtidigt som jag älskar att försöka få 
människor att brinna för saker som de 
tidigare kanske struntat i. En annan  
drivkraft jag har är motgångar, jag drivs 
av när det är uppförsbacke och lite tufft. 

Hon lyfter fram ett citat från retori-
kern Inger Hansson för att spegla hennes 
tankesätt både på jobbet och i vardagen. 

– Hon sa till mig en gång att det går att 
läsa omöjligt på två sätt. Antingen som 
ordet ser ut, alltså omöjligt. Eller så läser 
du det som ”oh, möjligt”. Det har jag alltid 
med mig. Som miljövetare kan vi inte 
fastna i chanser som missas eller saker 
som inte genomförs. Fokusera på det 
positiva, det ger ringar på vattnet. 

HÅLLBARHET, CIRKULÄR EKONOMI OCH ÅTERBRUK 

kan vara begrepp som är svåra att förstå 
för gemene man – och inte sällan möts av 
skepsis. 

– Många tror att det är komplext, 
krångligt och dyrt. Men om vi pratar 
återbruk så handlar det om kretslopp. 
Människor är de enda varelser på den  
här planeten som känner till begreppet 
avfall. Alla andra varelser lever i balans 
med naturen, där det enbart finns resur-
ser som används av någon annan art eller 
någon annan del av ekosystemet. 

I dag försöker Amanda Borneke att 
leva enligt zero waste, för att spara på 
jordens resurser så långt det bara går. 
Men det har inte alltid varit så. I unga år 
käkade hon mycket kött, flög över världen 
och designade egna smycken. Väckar-
klockan kom på gymnasiet hemma i 

bara ett pris till mig utan till alla miljö-
vetare som kämpar varje dag för att alla 
ska få en hållbar framtid.

Amanda Borneke har precis fyllt 30 år. 
Frågan är vad som är nästa mål? Nästa 
utmaning? 

– Mitt huvudmål är att mina projekt 
bidrar till att Sverige uppfyller sitt löfte 
att bli klimatneutralt 2040. För egen del, 
övar jag på att vara mer rofylld. Mycket av 
det jag trodde skulle ta lång tid att uppnå 
gick väldigt fort. Det är inte värt att hetsa 
efter priser, karriär eller titlar. Gräv där 
du står och gör det du tycker om!  

Skåne när hon fick höra talas om Over-
shoot day, den dag då naturens årsbudget 
av förnybara resurser tagit slut.

– Jag blev helt förbluffad när jag hörde 
min lärare berätta om det. Jag kunde  
inte i min vildaste fantasi förstå att läget 
var så illa. Då, 2010, var det datumet i 
augusti. Jag bestämde mig där och då  
för att ändra mitt levnadssätt och ägna 
alla mina studier och min karriär åt 
miljöfrågor.

ATT AMANDA BORNEKE SKULLE BLI MILJÖVETARE var 
självklart. Och att hon valde Linköpings 
universitet var också noga genomtänkt. 
Utöver de fina förutsättningarna för 
utbytesterminer var det en sak som stack 
ut med miljövetarprogrammet på LiU 
– att man använder problembaserat 
lärande, PBL. 

– Jag har aldrig varit så bra på skrift-
liga prov, så att examineras genom 
projekt och argumentation är som skapt 
för mig. LiU har betytt oerhört mycket 
för mig och hade inte Miljövetarpro-
grammet funnits hade jag inte varit så 
utbildad som jag önskat. 

Hon har fortfarande fin kontakt med 
sitt gamla lärosäte och faktum är att 
Amanda startade sitt allra första projekt 
under studierna på Campus Norrköping 
– miljövetarnas arbetsmarknadsdag som 
fortfarande arrangeras årligen. Att hon nu  
blir Årets alumn 2023 berör henne djupt. 

– Jag är hedrad att LiU tycker att jag är 
en av förebilderna som leder klimat- 
omställningen i min bransch. Det är inte 

Amanda Borneke varierar sin vardag som operativ ledare och rådgivare 
genom att byta om till hjälm och arbetskläder och ge sig ut i byggnader 
för att leta efter möjligt återbruk.
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LEIF NIXON: 

MED RÄTT 
ATT HACKA 
SIG IN
Han har jobbat över hela världen med att 
hitta svagheter i datanätverk som borde 
vara idiotsäkra. Och jagat fram hackers så 
att de kan lagföras. Årets alumn Leif Nixon 
står redo att hugga i mot cyberattacker  
och dataintrång.

TEXT ULRIK SVEDIN  
FOTO MAGNUS JOHANSSON OCH 
CHARLOTTE PERHAMMAR

LIU MAGASIN #3  2023 7

ÅRETS ALUMN  •  LEIF NIXON



E n liten pojke i Seattle hackar 
sig in via en telefonuppkopp-
ling. Han tror att han har  
hittat världens coolaste data-
spel. Men det är USA:s kärn- 

vapensystem. Omedvetet kan han nu 
starta det tredje världskriget.

Det är ungefär storyn i filmen ”War 
games”, från 1983. Och det är en lätt  
gissning att Leif Nixon har en relation  
till den.

− Ja, den har jag sett några gånger.  
Det var häftigt när den kom. Det är till-
skruvat, men det finns realistiska inslag i 
den. Det där med att luska runt i data- 
systemet. Och ”war dialling”, att skanna 
igenom alla telefonnummer. Nu för tiden 
skannar man IP-adresser. Faktum är att 
jag visade filmen för mina barn, för bara 
några veckor sedan!

Vad tyckte barnen?
− De var inte så intresserade av hacker- 
delen. Den har de nog av hemifrån. Men 
kalla kriget, de politiska spänningarna 
mellan öst och väst och kärnvapenhotet 
− det pratade vi om mycket sedan. Jag 
minns att det var en sådan lättnad när 
muren föll, 1989. Jag tänkte att mina 
barn inte ska behöva växa upp med krigs-
hot. Det är inte längre lika självklart.

HAN ÄR FÖDD I USA, men uppvuxen i Norberg 
i Västmanland. Och sedan barnsben 
biten av datorer.

− Jag lånade böcker om programme-
ring innan jag hade en dator, skaffade 
medlemskap i den lokala radioklubben 
för att kunna låna deras Commodore Vic 
20, och jag praoade på datoravdelningen 
på bruket i Fagersta.

Men det var studentlivet vid Linkö-
pings universitet som fick intresset att 
blomma ut. Leif Nixon kom till Linkö-
ping 1988 och läste datavetenskap. 

LEIF NIXON FÅR OFTA SVARA PÅ FRÅGOR om 
cybersäkerhet, dataintrång och cyber-
krig. Han har samarbetat med rätts- 
väsenden i olika länder och hjälpt till i 
stora brottsutredningar om dataintrång. 
Bland annat har han bidragit till att  
identifiera två personer som nu ligger  
på amerikanska FBI:s ”most wanted”-
lista. Hans arbete har lett till flera  
fängelsedomar och tillslag mot ett  
världsomspännande pedofilnätverk  
på internet.

På uppdrag har han hackat sig in i 
datanätverket hos världens största  
partikelfysiklaboratorium CERN, i 
Genève. Två gånger.

− Jag kunde ha raderat alla deras 
lagringsservrar och backuper på  
grund av ett flagrant misstag i deras 
underhåll.

Uppskattat, eller?
− Säkerhetschefen skickade en hel väska 
med schweizisk choklad och en flaska av 
sitt favoritvin!

Leif Nixon blev djupt rörd när  
Linköpings universitet hörde av sig och 
berättade att han är Årets alumn.

− Det är fortfarande så att jag inte tror 
att det är sant. Jag är oerhört stolt över 
detta. Det är givetvis väldigt hedrande.

Leif Nixons ENDA säkerhetstips
Det enklaste och viktigaste är tvåfak-
torinloggning på sin e-post. Då behövs 
någonting mer än bara ett lösenord 
för att komma in. Till exempel en extra 
engångskod när man loggar in, eller att 
man måste godkänna inloggningen via 
en separat app på telefonen.

Man bör ha tvåfaktorinloggning där det 
går (Facebook, Twitter, ...) men e-pos-
ten är viktigast. Leif Nixon understryker 
att tillverkarna och leverantörerna 
måste ta ansvar för säkerheten. Vi kan 
inte förvänta oss att vanliga användare 
ska bli säkerhetsexperter.

Leif Nixon gör ett spontant besök i datorföreningen Lysators lokaler på Campus Valla.
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− Det var en helt ny värld. Jag träffade 
andra med samma intresse, som var 
mycket smartare än jag. Galna, roliga 
personer. Vi satt i datorsalarna till sent  
på kvällarna. Jag var med i dator- 
föreningen Lysator, och studentspexet.  
Så mycket roligt. Här växte jag upp.  
LiU är mitt alma mater!

Efter examen inledde han en  
doktorandtjänst på Institutionen för  
datavetenskap, IDA. Men han avbröt  
de studierna och blev så småningom 
systemadministratör på Nationellt 
Superdatorcentrum (NSC) vid  
Linköpings universitet.

NSC BLEV UTSATT FÖR EN HACKER-ATTACK den  
18 juni 2004.

− Min fru brukar säga att jag inte  
blev arg, men väldigt tyst och envis. Jag 
lade ner mycket tid på att söka upp den 
skyldiga. Och sedan dess har jag i princip 
bara jobbat med datasäkerhet.

Angriparen kom över ett lösenord  
och stal fler genom avlyssning. Sedan 
skickade han förolämpningar till med- 
arbetarna.

− Vid ett tillfälle begick han ett misstag 
och jag hittade hans riktiga IP-adress, 
fast han utnyttjade en server vid Stock-
holms universitet.

Förövaren hade hackat superdator- 
sajter i Europa och USA. Även militära 
webbsajter och ett globalt IT-företag.  
Det var en 16-åring från Uppsala!

− Undersysselsatt och understimulerad 
med dålig självkänsla. Han dömdes för 
brotten.

UNIVERSITETENS SUPERDATORCENTRUM I VÄRLDEN 
utsätts ofta för angrepp av hackers.  
Leif Nixon arbetade lokalt på NSC i 
Linköping. Men ledde samtidigt en 
internationell incidenthanteringsgrupp 
tillsammans med superdatorcentrum på 
nära 400 sajter i cirka 70 länder.

Hur ser du på att hackers blir ”goda” och 
får jobb på säkerhetsavdelningar?

− Jag har svårt att lita på dem när de 
har visat sig vara villiga att begå brott.

Hur litar du ens på någon?
− Det är ofta mänskligt beteende som 

leder till ett intrång. Mitt jobb är väldigt 
socialt, mycket personliga kontakter. 
Man jobbar med människor, inte datorer. 
Att bygga upp tillitsgrupper handlar om 
psykologi, att välja rätt person att lita på.

2014 samarbetade han med Dagens 
Nyheter i en granskning av svensk IT- 
säkerhet, bland annat på polisstationer. 
De upptäckte flera säkerhetshål. Det 
ledde till Stora journalistpriset för 
DN-journalisten Kristoffer Örstadius. 

Senare lämnade Leif Nixon NSC  
och har sedan jobbat för olika företag 
som konsult med kunder som internatio-
nella polismyndigheter och stora energi-
bolag. Nu arbetar han på Saab-ägda 
Combitech.

Hur stor är risken för ett cyberkrig där en 
angripare slår ut samhällsviktiga system?

− Det pågår redan överbelastnings- 
attacker som inte är särskilt allvarliga 
men drivna av främmande makt, vilket 

är allvarligt. Samtidigt tror många  
felaktigt att en fiende kan slå ut allt med  
cyberattacker. Det är svårare än man 
tror. Det handlar mer om besvärliga 
nålstick för att skapa oro och misstro mot 
samhällets kapacitet. Som att stänga av 
värmen för ett helt bostadskvarter.

Leif Nixons yrkesval liknar något som 
bara händer på film. Som den där pojken 
framför datorn. Hans pappa arbetade 
förresten som kemist på en kärnvapen- 
fabrik i USA. Kanske känner han därför 
extra starkt för storpolitik och säkerhets-
läget i världen.

− Jag är bara bedrövad över utveck-
lingen. Skulle vi inte slippa den här  
polariseringen? Har vi inte viktigare 
saker att lägga resurser på än krig? 

Leif Nixon rör sig hemtamt på Campus Valla, 
här utanför IDA:s entré. 

Ett återseende med en lärare, studierektor Jalal Malek, 
som kom förbi vid fotograferingen.

FAKTA:
Namn: Leif Nixon

Ålder: 54 år

Bor: I Linköping 

Yrke: IT-säkerhetsexpert, på Combitech.

Utbildning: Började på D-linjen, 
Linköpings tekniska högskola, men 
hamnade senare på C-linjen, profilen 
teoretisk datalogi.

Gör gärna på fritiden: Passionerad 
fjällvandrare, även om tiden inte alltid 
räcker längre. 

Boktips: American Gods, Neil Gaiman. 
The Calculating Stars, Mary Robinette  
Kowal. Tracers in the Dark, Andy 
Greenberg.
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PRAKTIK I  
världspolitikens 
centrum
Nugzari Batsikadze är masterstudent vid LiU och 
gör praktik på Sveriges ambassad i Washington. 
Det innebär bland annat att han får sitta med vid 
utfrågningar i senaten, till exempel när Microsofts 
chef svarar på frågor om framtiden för AI. 

TEXT MARIA KARLBERG  

I ntresset för utrikespolitik och inno-
vationer ledde Nugzari Batsikadze 
från en kandidat i utvecklingsstudier 
i Uppsala till det internationella 
masterprogrammet International 

and European Relations i Linköping.  
En termins praktik ingår i utbildningen 
och den gör han under hösten vid Innova-
tions- och forskningskontoret på ambas-
saden i Washington. Ambassaden är en 
av Sveriges största utlandsmyndigheter 
med drygt 50 anställda.

Vad får du göra under din praktik?
– Min främsta uppgift är att skriva 

rapporter som skickas hem till Sverige. 
Jag går bland annat på förhandlingar  
och utfrågningar i senaten. Då sitter vi 
åskådare i bakgrunden och antecknar. 
Till exempel var jag med när Brad Smith, 
som är chef för Microsoft, blev utfrågad 
om vilka regleringar han trodde skulle 
gynna eller missgynna artificiell intelli-
gens i framtiden. 

Jag skriver kontorets nyhetsbrev varje 
månad och deltar i många event som 
berör våra fokusområden. Nätverkande 
och att skapa relationer är en viktig del  
av arbetet.

Hur är det att bo och arbeta i Washington?
– Hektiskt och samtidigt jättekul. Det 

märks att det är väldigt många som bor 
här, det är alltid folk ute och man kan 
fastna i bilköer i timmar. Amerikaner är 
generellt mycket mer utåtriktade än 
svenskar och det är dyrare att leva, även 
om vissa saker som till exempel frukt och 
grönt är billigare.

Vi är fem praktikanter på ambassaden 
som bor tillsammans i ett hus. Vi umgås 
mycket och äter ofta middag ihop.

Hur får du nytta av praktiken i framtiden?
– Jag tror jag kommer att få stor nytta 

av den. Att skriva rapporter med så 
mycket information som möjligt på så lite 
plats som möjligt är bra träning i att iden-
tifiera vad som är viktigt. Jag får vara i en 
internationell miljö och vid eventen 
kommunicerar jag med människor med 
olika bakgrund. Än så länge är jag i 
början av praktikperioden, så jag räknar 
med att lära mig mycket mer. 

Nugzari Batsikadze praktiserar på Sveriges 
ambassad i Washington under sina master-
studier vid Linköpings universitet. 

Am
bassaden i Washington D.C. är en av Sveriges största utlandsmyndigh
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ATT LÄRA  
SIG LÄSA  
I EN TID AV  
ALTERNATIVA 
FAKTA

Att kunna läsa och skriva text är  
en förutsättning för att klara skolan 
och få ett jobb. Men det är inte  
längre tillräckligt. Utvecklingen  
i samhället kräver en ny och  
utvidgad syn på vad läs- och  
skrivkunskap är. Det menar  
forskaren Ulrika Bodén vid  
Linköpings universitet.

TEXT JONAS ROSLUND  

PRAKTIK I  
världspolitikens 
centrum
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Å sikter, fakta, halvsanningar 
och lögner. På nätet blandas 
de friskt. Mängden informa-
tion är oöverskådlig och ligger 
bara en knapptryckning 

bort. Det är nära nog övermäktigt för 
både barn och vuxna att hantera. 

– Hur ska man kunna få en något så 
när korrekt världsbild? Det är ju något 
som är jätteviktigt för våra elever, det är 
ju de som ska ta över, säger Ulrika Bodén.

Hon jobbade som lärare i över 20 år 
innan hon blev forskare vid Institutionen 
för beteendevetenskap och lärande. 
Doktorsavhandlingen blev klar under 
våren och handlar om hur komplex infor-
mation kan göras begriplig för skolelever 
genom modern teknik för visualisering.

Visualisering är ett sätt att ta sig an 
informationsöverflödet, menar hon. Men 
för att det ska bli bra krävs nytänkande av 
både lärare och elever. 

UNDER FORSKNINGSARBETET HAR HON tillbringat 
mycket tid med observationer i klassrum. 
Hon lät elever mellan 13 och 15 år testa 
ett datorprogram för visualisering och 

med hjälp av en webbkamera kunde hon 
studera hur deras blickar rörde sig och 
vad som skedde på skärmen.

UNGDOMARNA GICK IN FÖR UPPGIFTEN MED LIV OCH 

LUST. På skärmen hade de en världskarta 
med olika färger, den gick att klicka i och 
få fram mängder med diagram över allt 
från koldioxidutsläpp till utbildningsni-
våer för olika länder. I programmet fanns 
också en del texter och länkar. Uppgif-
terna byggde på officiell statistik hämtad 
från FN:s Världsdatabank.

– Ögat ser ju blixtsnabbt var de högsta 
eller lägsta utsläppen är. Man kan snabbt 
få en överblick över hur till exempel 
Sverige ligger till, säger Ulrika Bodén. 

Utifrån sina observationer analyserade 
hon hur eleverna använder visualisering-
arna och vad det kan innebära för utma-
ningar.

– Läsningen är väldigt intensiv. Det är 
väldigt mycket WOW och OJ och ÅÅH! 
Ögonen fastnar genast på färger och 
former medan skriven text blir nästan 
osynlig. Att de fastnar gör att de till en 
början missar saker.

EN ANNAN UTMANING ÄR att det inte finns 
någon startpunkt eller tydlig läsriktning. 
En vanlig skriven text går från vänster till 
höger. Här tvingas eleverna i stället leta 
efter någonstans att börja och olika 
personer hittar olika sätt.

– Vet då inte lärarna hur de ska stötta 
eleverna blir det ju extra svårt. När det 
handlade om att läsa ett visst antal sidor 
visste lärarna hur långt eleverna kommit. 
Det gör de inte på samma sätt här, säger 
Ulrika Bodén.

ELEVERNA FICK OCKSÅ ANVÄNDA PROGRAMMET  

för att redovisa sina kunskaper. De 
uppmanades att använda så lite skriven 
text som möjligt och i stället fokusera på 
det visuella. Det väckte viss oro, men  
slutresultatet imponerade på lärarna.

– Annars är det vanligt att eleverna har 
sin Powerpoint och sedan står och läser 
sin text. Här fick de inte ha den, så nu 
pratade de mer fritt. Några av dem visade 
sina visualiseringar interaktivt. Vissa var 
nästan som Hans Rosling och enligt 
lärarna presterade många bättre än 
vanligt.
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Men det här sättet att inhämta och 
redovisa kunskap kräver att vi utvidgar 
vad det innebär att kunna läsa och skriva, 
menar Ulrika Bodén. Även visualise-
ringar måste ingå, eftersom det är ett så 
kraftfullt verktyg för att förstå världen. 

Allt vilar förstås på att lärarna känner 
sig trygga med tekniken. De behöver få 
kunskaper om visualisering redan på 
lärarutbildningen och genom kompe-
tensutveckling.

– Det har ju visat sig vara problema-
tiskt att introducera en mängd digitala 
verktyg i skolan. Eleverna lämnas ofta 
ensamma för att lärarna inte fått tillräck-
ligt med utbildning, säger Ulrika Bodén.

LÄRARNA BEHÖVER TILL EXEMPEL FÖRSTÅ var 
ögat fastnar i en visualisering, så att de 
kan påminna eleverna om att även läsa 
den text som finns. De måste acceptera 
att det inte har full kontroll och att elev-
erna upptäcker sådant de inte själva 
känner till. Det krävs ett levande samtal i 
klassrummet om vad fakta och kunskap 
egentligen är.

Samtidigt pågår som alltid den politiska 
debatten om hur skolan ska vara. En del 
vill ha en återgång till mer traditionell 
undervisning. Elever måste tränas i att 
läsa och skriva vanlig text på papper, 
framförs det.

– Kritiken är att det digitaliserats för 
mycket och för fort, och säkert med all rätt. 
Då hörs krav på att vi ska återgå till det 
traditionella, men jag tror inte det är 
lösningen. Det är viktigt att anamma det 

nya och lära sig det. Eleverna behöver 
kunskaper både i analogt och digitalt 
läsande och skrivande, säger Ulrika 
Bodén. 

Forskning om informationsvisualisering
Sedan 2016 har Institutionen för beteendevetenskap och lärande vid LiU haft två  
forskningsprojekt kring visualisering av information och kunskap. Båda är nu avslutade 
och Ulrika Bodéns disputation tidigare i år var en sorts final.

– Det här är projekt som legat i framkant av teknikutvecklingen,säger forskningsledaren 
och biträndande professor Linnea Stenliden.

I det ena projektet har fokus legat på lärarnas undervisning, i det andra på elevernas 
lärande och visuella presentationer.

Till hjälp har forskarna haft applikationen Statistics eXplorer, som har utvecklats på 
Institutionen för teknik och naturvetenskap vid Linköpings universitet. Programvaran  
är nu kommersialiserad, men det finns flera liknande program på marknaden. Det är 
fortfarande inte så vanligt att de används i skolan, men på sikt är Linnea Stenliden 
övertygad om att det kommer att bli så.

Vänster: Visualiseringsprogrammet hämtar sina uppgifter 
från FN:s Världsdatabank.

Ovan: Visualisering kan vara ett sätt att hantera nutidens 
enorma flöde av information, menar Ulrika Bodén.

Ovan höger: Ny teknik kräver nytänkande från både elever 
och lärare. 

Höger: Projektet har legat i framkant av teknikutvecklingen, 
säger forskningsledaren Linnea Stenliden. 
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Ombildning av socionom- 
programmet – ”orealistiskt”

Regeringen har tillsatt en utredning 
av det svenska socionomprogrammet. 
Anledningen är en politisk vilja att göra 
ungdomskriminalitet till ett obligatoriskt 
ämne i grundutbildningen för att komma 
till rätta med gängkriminalitet. Orealis-
tiskt menar LiU-företrädare.

– Det finns många olika problem som 
unga både kan ha och drabbas av, som till 
exempel funktionsnedsättningar, fattig-

dom och missbruk. Vi kan inte ta bort 
eller förminska delar av utbildningen som 
berör sådana komplexa områden, säger 
Magnus Nilsson.

Han är programansvarig för socionom-
programmet vid LiU och beskriver det 
som en bred professionsutbildning där 
ungdomskriminalitet redan ingår som en 
del i grundutbildningen, även om det inte 
är ett eget ämne.

Magnus Nilsson skulle hellre se en sats-
ning på vidareutbildning för socionomer 
och ser utredningen av socionompro-
grammet som politisk detaljstyrning av 
en akademisk utbildning som går stick i 
stäv med lärosätenas självständighet.

– Med ena mungipan talar man sig 
varm om akademisk frihet och med den 
andra motsatsen.

Socionomprogrammet har funnits i 
Sverige de senaste hundra åren och firade 
nyligen 20 år på LiU.

Europeisk super-
dator till LiU

LiU behåller  
stark position

Det är 50 år sedan Institutionen för medi-
cinsk teknik startade sin verksamhet, 
vilket gör den till en av de äldre nuvarande 
institutionerna vid universitetet. 
50-åringen firades med bland annat 
mingel, föreläsningar och öppet hus.

Verksamheten som den ser ut idag  
kretsar kring biomedicinsk optik, ultraljud 
och bioakustik, modellering och simu 
lering av fysiologiska förlopp, neuroteknik, 
kunskapsbaserade beslutsstödssystem 
samt signal- och bildbehandlingsmetoder.

IMT firar 50 år

Linköpings universitet har utsetts till 
värd för en ny superdator – Arrhenius. 
Den blir en av världens snabbaste super-
datorer och en resurs för forskare inom 
akademi, industri och offentlig sektor i 
hela Europa.

– Att den nya europeiska superdatorn 
hamnar på LiU betyder givetvis mycket 
för vår egen forskning men innebär 
också att vi på allvar tar plats på den 
europeiska arenan, säger Matts Karls-
son, vicerektor för forskning vid LiU.

När brittiska Times Higher Education 
listar de främsta universitet och högsko-
lor som är yngre än 50 år finns LiU på 
plats 39, bara ett pinnhål ner från förra 
årets rekordrankning. Det innebär att 
LiU fortsatt har den bästa placeringen 
bland de svenska universiteten.
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Författaren Ola  
Larsmo gäst- 
professor vid LiU
Institutionen för kultur och samhälle 
(IKOS) utser varje år en gästprofessor i 
Moa Martinssons namn. I år är det förfat-
taren Ola Larsmo som fått professuren och 
han ska arbeta vid Avdelningen för migra-
tion, etnicitet och Samhälle (REMESO).

– Det här är otroligt roligt! Att universi- 
tetet ser konst och skrivande som en sorts 
forskning och vill nosa på gränsytorna 
där, Ola Larsmo.

Under sitt år som gästprofessor i Moa 
Martinsons namn kommer han bland 
annat ge ett par seminarieserier om var 
gränsen går mellan forskning och skön- 
litteratur, samt om historieförfalskning, 
förvanskning och forskarens roll.
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Blivande ämneslärare inom gymnasie- 
inriktningen kan spetsa sin utbildning med 
en masterexamen i pedagogiskt arbete. 
Satsningen är den första i sitt slag i landet.

Ämneslärarprogrammet är Linköpings 
universitets största program med hög 
antagning varje år. Nu introducerar 
programmet en ny möjlighet för att 
attrahera studenter.

– Detta är den första satsningen i sitt 
slag i landet, där studenter som tar sin 
ämneslärarexamen också kan ta ut en 
masterexamen i pedagogiskt arbete  
med ämnesdidaktisk inriktning, säger 

LiU först i Sverige med dubbel- 
examen för ämneslärare

Forsknings- 
centrum ska ge  
njursjuka hopp

Nyblivna läkare 
ger LiU gott betyg

Donation lyfter 
tvärvetenskapen
Med en ny donation på omkring 25 miljo-
ner kronor bildar Ingemar Ingemarsson 
en stiftelse som ska dela ut ett pris inom 
tvärvetenskap vid Linköpings universitet.

Efter 35 år som professor i informations-
teori instiftade Ingemar Ingemarsson 
2017 Sveriges största lärarpris vid LiU. 
Nu ger han ytterligare en stor donation 
som är mer inriktad mot betydande 
insatser inom tvärvetenskap.

– Jag vill stödja tvärvetenskap och 
personer som har visat att de kan jobba 
effektivt ihop med andra fakulteter. Det 
är med forskning och högre utbildning, 
som med all annan utveckling, att det ska 
passa in i samhället och specialiserar man 
sig för långt inom sitt ämne kan man 
förlora helhetsperspektivet lite grann.

”Ingemar Ingemarssons pris för tvär-
vetenskap” delas ut första gången 2025 
och kommer att förvaltas av en nybildad 
fristående stiftelse. Prissumman blir i 
storleksordning runt 500 000 kronor 
och priset delas ut vartannat år vid den 
akademiska högtiden.

Sven Stafström, professor på LiU och 
tidigare generaldirektör för Vetenskaps-
rådet, är ordförande i styrelsen för den 
nya stiftelsen:

– För forskare är det enklare och tryg-
gare att vara disciplinär, men att växel-
verka med andra är steg man måste ta 
för att hitta och förmedla nya kunskaper 
och det är viktigt att stötta det.

Med Ingrid Asp centrum för njurmedi-
cinsk forskning ska LiU bli drivande i 
utvecklingen av kunskap om sjukdoms-
mekanismer och nya behandlingar.  
År 2040 räknar man med att njursvikt  
är den femte vanligaste dödsorsaken i  
världen om inte utvecklingen kan vändas. 
Det nya centret finansieras med en  
donation på 15 miljoner kronor. 

Alumner från läkarutbildningen vid 
Linköpings universitet värderar sin utbild-
ning högt på flera punkter. Det visar den 
senaste enkäten från Sveriges läkarför-
bund som har gått ut till nyutexaminerade 
från Sveriges samtliga läkarutbildningar. 

− Vi är glada över att våra alumner 
upplever att de har fått grunder för att 
känna sig trygga i läkarrollen med goda 
medicinska kunskaper och utvecklad 
empatisk förmåga, säger Éva Tamás, biträ-
dande professor och programansvarig för 
läkarprogrammet.
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Helena Köhler, programansvarig för 
Ämneslärarprogrammet.

Studenterna får dubbelexamen genom 
en ökad studietakt under programmets 
två sista år, där de läser masterkurser i 
pedagogiskt arbete parallellt med  
ordinarie programkurser.

– Den här satsningen är avsedd för 
studenter som söker en extra utmaning  
i sina studier. Det är också en idealisk 
väg för dem som överväger en fortsatt 
forskarkarriär eller en lärarkarriär i 
enlighet med det kommande professions- 
programmet för lärare, säger Helena 
Köhler.

– Det finns enormt mycket kvar att 
forska på. Det nya forskningscentret ger 
oss möjlighet att komma närmare 
lösningar på många nutida och framtida 
problem, säger Annette Bruchfeld, 
professor i njurmedicin.

AKTUELLT  •  LINKÖPINGS UNIVERSITET
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Konsten att  
skriva ut ett  
höftben
Forskningen som växer fram – lager för lager

FORSKNING • ADDITIV TILLVERKNING
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M en det är mer komplicerat 
än så, konstaterar  
Anton Wiberg, postdoc 
och projektledare för en 
del av området additiv  

tillverkning vid Linköpings universitet. 
− Bland annat måste vi kvalificera 

 tillverkningen, kunna repetera den, 
säkra hållfastheten och studera materi-
alet, kostnader och effekter på miljön.  
För oss forskare blir det många frågor, 
säger han.

Additiv tillverkning är begreppet för 
det som kallas 3D-utskrift. Tillverk-
ningsprocessen skiljer sig helt från  
vanlig, traditionell tillverkningsindustri. 
Här finns gott om fördelar: 

− Tillgänglighet är viktigt. På relativt 
kort tid har du produkten i handen.  
Tillverkningen är kanske inte bättre för 
miljön, men minskade transporter kan 
göra skillnad och ge lägre totalkostnader. 
Man kan tillverka saker styckvis och 
individanpassa detaljerna.

På minussidan finns osäkerheter kring 
kvalitet, och en allmän skepsis. Additiv 
tillverkning ökar men har inte mognat 
ännu. 

− De traditionella tillverkningsproces-
serna är ju väldigt mogna. Man vet 
mycket väl hur man fräser ur något för  
att få rätt form. Nu kommer det in helt 
nya metoder med 3D-utskrift. Det blir  
en stor osäkerhetsfaktor. Men mycket 

talar för att de nya metoderna också 
mognar, säger universitetslektorn 
Joakim Holmberg. 

DET SUSAR I LABORATORIET. Fläktarna håller 
temperaturen och luftens kvalitet i 
schack. Allt är kopplat till ett system med 
särskilda filter. Mitt i det ljudisolerade 
rummet står en maskin. Den skriver ut 
material i metall. Temperaturen i bygg-
kammaren behöver vara omkring 1 000 
grader. Labbet är stängt men samtidigt 
öppet. Det finns fönster där nyfikna 
studenter kikar in ibland.

− Det vänjer man sig vid. Det är viktigt 
med en laboratoriemiljö som kan inspi-
rera andra. Vi vill att den här ytan ska  
bli tillgänglig som testbädd för både 
forskare, studenter och näringslivet, 
säger Anton Wiberg.

Metallskrivaren består av en byggkam-
mare med intilliggande pulverkammare 
varifrån det efter hand matas in tunna 
lager av metallpulver på en byggplatta. 
Elektronkanonen skjuter elektroner mot 
bädden av metallpulver. Strålen kan 
styras med mycket hög precision och 
förflyttas extremt snabbt till olika  
positioner för att smälta pulvret.  
Lager för lager, enligt de förinställda 
geometrierna. Strålen styrs till rätt plats 
av elektromagneter.

− Vid 3D-utskrift skapas materialet, 
produkten och dess geometri samtidigt.   

Att 3D-skriva ut olika produk-
ter kan förändra processerna 
inom allt från tillverknings- 
industri till sjukvård. Du tänker 
kanske på astronauten som 
har glömt skiftnyckeln. Yes, 
det är ju bara att skriva ut en 
ny där uppe i rymden!

TEXT ULRIK SVEDIN  
FOTO THOR BALKHED
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 Det ställer väldigt höga krav på hela 
processen, från metallpulver till en 
geometrisk form. 

Geometrin, alltså produktens form, 
påverkar hela tillverkningen och även  
det slutliga materialets kvalitet. Anton 
Wiberg håller fram en platta med  
exempel på olika former. 

− Titta här, den kvadratiska biten får 
bättre egenskaper och mycket finare yta. 
Medan de som varierar i form får sämre 
egenskaper. Med en mindre detalj går  
det snabbare och temperaturen blir  
högre eftersom du stoppar in mer energi 
på mindre tid på samma ställe. Det är en 
av de saker som vi försöker att ta hänsyn 
till, säger Anton Wiberg.

Forskarna ser många användnings- 
områden för 3D-utskrift. Till exempel 
nya typer av ihåliga strukturer i metall 
som ska kunna bära mer i förhållande  
till sin vikt än vanlig, massiv metall.  
Men också olika typer av polymerer, 
alltså plast.

− I princip alla material kan 3D- 

printas om man väljer rätt teknik.  
Men konsekvenserna av additiv  
tillverkning spänner över en produkts 
hela livscykel och tvingar oss att  
omvärdera hur produkter utformas, 
 tillverkas, används och återvinns,  
säger Johan Moverare, professor och 
forskningsledare inom området additiv 
tillverkning.

MEDICINSKA TILLÄMPNINGAR är ett av områ-
dena som de fokuserar på. Anton Wiberg 
har arbetat med utskrifter av höftben, 
tillsammans med Joakim Holmberg och 
forskningsingenjören Jinghao Xu samt 
ortopeden Jörg Schilcher, forskare vid 
Medicinska fakulteten. Det görs med ett 
plastmaterial som ska likna strukturen i 
mänskligt skelett. Från bilder av en  
skiktröntgen skriver de ut en modell i 
naturlig storlek som är mycket lik den 
höftled som faktiskt ska opereras. 

− Meningen är att läkarna ska kunna 
träna sig på ingreppet inför en operation. 
Vi har utvecklat en programvara som  

gör om bilderna från CT-skanning. 
Programvaran är enkel att använda. 
Utskriften fungerar med en vanlig 
hobbyskrivare. Det håller kostnaderna 
nere, säger Anton Wiberg. 

På så vis kan kirurgerna diskutera 
ingreppet i förväg. De kan öva på att 
borra och skruva i det utskrivna 
”ben-materialet” och på att sätta fast 
implantat med skruvar – före den 
faktiska operationen. De kan också öva 
på nya metoder och mer avancerade 
ingrepp.

− Träning kan både minska opera-
tionstiden och ge bättre resultat, säger 
Anton Wiberg.

ARBETET SKER TVÄRVETENSKAPLIGT MED  

FORSKARE OCH ORTOPEDER på Region Öster-
götland och vid Medicinska fakulteten. 
Träningen har endast utförts i work-
shop-format. Det sker inte i samband 
med operation. Men forskningen har 
presenterats på vetenskapliga konferen-
ser, och ska sammanställas i artiklar för 
publicering. Ett annat samarbete sker 
med ett medicinskt företag, Swemac, 

Forskningsingenjören Jinghao Xu kontrollerar 
metallskrivaren, och passar på att göra lite 
underhåll när den inte är i gång.
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som gör titanspikar för höftleder och 
handleder. Där handlar det om att 
utveckla en helt ny tillverkningsprocess.

Vilka vetenskapliga vinster finns i sam- 
verkan med företag och organisationer?

− Stora vinster, eftersom vi kan ställa 
frågor i vår forskning som är relevanta 
för framtidens tillämpningar, säger 
Anton Wiberg. 

Johan Moverare sammanfattar det  
så här: 

− Det finns många goda exempel på 
hur additiv tillverkning bidrar till att göra 
produkter effektivare, billigare och miljö-
vänligare. Men det måste göras på rätt 
sätt och det finns fallgropar. Fortfarande 
finns det väldigt många utmaningar som 
vi måste lösa tillsammans med industri 
och andra organisationer i samhället. 

Fakta – additiv tillverkning 
En samling tillverkningsmetoder som 
jämfört med traditionella metoder  
erbjuder en flexibel tillverknings- 
process med möjlighet att skapa  
avancerade geometrier och material. 

Linköpings universitet och institutio-
nen för industriell och ekonomisk  
utveckling (IEI) gör en satsning för 
att stärka kompetensen och tillgäng-
lig utrustning inom olika metoder för 
att tillverka metall, polymerer och 
andra material. 

Målet är en verksamhet med både 
intern forskning och möjlighet att  
samarbeta med andra delar av  
universitetet, Regionen och närings-
livet. 

I dag sker samverkan genom olika 
projekt med bland annat Innovative  
materials arena (IMA) och olika 
aktörer från näringslivet, exempelvis 
Saab, Siemens energy och Region 
Östergötland.

Prover av olika utskrifter. Produktens form påverkar 
både tillverkningen, materialet och hållfastheten.

Det blir omkring 2 000 små ”bearbetningar” eller 
tillägg av material per sekund. Hela biten blir  
glödande varm, något som syns på bilden. 
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TEXT ANDERS TÖRNEHOLM    FOTO MAGNUS JOHANSSON

 Han har en n yckel 
för att lösa 
 halvledarbris ten

Bristen på halvledarmaterial blir alltmer akut. Det påverkar tillverkningen av elektronik globalt vilket  
i sin tur får storpolitiska följder. Vid Linköpings universitet bedrivs materialforskning i nära samarbete 
med industrin för att på sikt öka tillverkningstakten av halvledare i Europa.

U rban Forsberg, biträdande 
professor vid Linköpings 
universitet, håller en liten 
rektangulär svart platta mel-
lan tummen och pekfingret. 

Svärtan på hans fingertoppar tilltar med 
varje liten rörelse.  

– Det här är ren grafit. Kol till 99,9995 
procent. Med andra ord ganska rent.  
Men inte tillräckligt då grafiten ändå 
behöver en skyddande yta för det vi vill 
ha den till, säger han. 

Men vad har då den lilla grafitrektang-
eln att göra med storpolitik? Jo, grafit är 
en viktig komponent vid tillverkning av 
halvledarmaterial. De senaste åren har 
just halvledarmaterial och bristen på 
detsamma varit i fokus för techbranschen 
och internationell industri.

CORONAPANDEMIN FÖRÄNDRADE MYCKET och 
eftersvallen märks fortfarande i många 
avseenden, bland annat inom tillverk-
ningsindustrin. Ju längre pandemin 
pågick desto opålitligare blev leveran-
serna av halvledarmaterial till Europa. 
Det berodde på nedstängda fabriker och 
inställda internationella leveranser från 
framför allt Asien. Många elektronik-
tunga industrier påverkas fortfarande 
som till exempel bilindustrin, energi- 
sektorn, hälso- och sjukvården och inte 
minst kommunikationssektorn. 

Som lök på laxen tillverkas över 
 hälften av världens halvledarmaterial av 
ett enda företag i en enda fabrik i Taiwan. 
Den fabriken brukar ibland kallas för 
världens viktigaste fabrik. Men ökade 
spänningar mellan Taiwan och Kina  

gör att osäkerheten kring halvledar- 
tillverkningen blir allt större, och skulle 
något hända med fabriken vid en eventu-
ell väpnad konflikt står hela världen inför 
en monumental utmaning.

Därför har EU beslutat att fördubbla 
sin andel av världsproduktionen av  
halvledare från 10 till 20 procent fram  
till år 2030. Då beräknas marknaden 
dessutom att fördubblas vilket innebär 
att ökningen till 20 procent blir än större 
i absoluta tal.

För att det ska kunna bli verklighet har 
EU gjort en utlysning där cirka 93 miljar-
der kronor låg i potten. Dessutom ska 
industrin i motprestation skjuta till ytter-
ligare 158 miljarder kronor. I den utlys-
ningen kunde europeiska företag ansöka 
om bidrag för forskning, utveckling och 
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 Han har en n yckel 
för att lösa 
 halvledarbris ten

produktion. Ett av de 56 företag som 
blivit utvalt är tyska SGL Carbon.  
Vi återkommer till dem.

NÄR MAN TILLVERKAR HALVLEDARMATERIAL är  
ett delmoment att skapa extremt tunna 
filmer av bland annat kisel, gallium- 
nitrid eller kiselkarbid på ett underlag 
och för att göra det använder man stora 
ugnar som kallas CVD-maskiner. 
Förkortningen står för chemical vapor 
deposition.

Men hur var det med grafiten nu då? 
Inne i maskinerna är flera delar som 
värmeelement och substrathållare gjorda 
av grafit. Men när man värmer upp grafi-
ten till ett par tusen grader kommer den 
att attackeras av gaser som skapas i 
ugnen och släppa ifrån sig oönskade  
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  föreningar – oavsett hur ren den är. 
Föreningarna kan skapa defekter  
och orenheter som förstör halvledar-
materialet och därför måste man  
skydda grafitens yta med en så kallad 
diffusionsbarriär för att undvika  
föroreningar i halvledarmaterialet. 

– Insidan av en CVD-maskin är en  
av de renaste miljöerna man kan hitta 
 på jorden. En operationssal är skitig i 
jämförelse, säger Urban Forsberg.

Även inkapslingen av grafitdelarna kan 
göras i en CVD-maskin och det är just det 
SGL Carbon gör. De använder bland 
annat kiselkarbid som skyddande belägg-
ning och säljer sedan komponenterna 
vidare till halvledarindustrin. Men att få 
till en inkapsling som håller för enorma 
temperaturer, kan göras i tre dimensio-
ner och dessutom till en överkomlig  
kostnad kräver forskning.

LINKÖPINGS UNIVERSITET har tidigare  
bedrivit ett samarbete med SGL Carbon. 
Det började för sju år sedan då de insåg 
att mer avancerade beläggningar  
krävdes för att hålla jämna steg med 
utvecklingen inom halvledarindustrin. 
Då inledde de jakten efter en akademisk 
samarbetspartner. 

I och med att SGL Carbon är  
berättigade att få EU-pengarna kan de 
tillsammans med LiU bygga upp en 
forskningsverksamhet med nytt labb,  
ny CVD-maskin och ett antal forskare 
som jobbar med projektet i ytterligare 
fem år.

I förlängningen innebär det att LiU 
blir en ännu mer betydelsefull partner 
för SGL Carbons forskningsverksamhet. 
Men trots att uppdraget kommer från  
ett privat företag har man sett till att 
behålla den akademiska friheten.

– Det är en balansgång. Det är nästan 
uppdragsforskning, eller i alla fall  
väldigt industrinära forskning, men vi 
måste ha en akademisk höjd på det.  
Detta är något SGL förstår tack vare att 
de har många tidigare akademiker i 
ledande positioner som förstår vad som 
krävs, säger Urban Forsberg.

DE FRÄMSTA MATERIALEN SOM LIU-FORSKARNA 

FOKUSERAR PÅ idag är kiselkarbid och 
tantalkarbid. Men kiselkarbid är 
begränsad till vissa applikationer och 
tantalkarbid är dyrt. Så det långsiktiga 
målet för projektet är att hitta nya både 
hållbara och ekonomiska beläggningar 
för grafitkomponenterna.

Det nya labbet kommer att byggas  
upp under 2024. Men på grund av  
fortsatt långa leveranstider i eftersvallet 
av coronapandemin är det osäkert när 
alla delar till CVD-maskninen kan vara 
på plats. Men när den väl är på plats ska  
man kunna belägga hela prototypdelar 
i tre dimensioner med nya typer av 
beläggningar.

– Det vi tillverkar i vårt labb kan vi 
skicka till partners i utbyte mot resultaten 
de får när de använder produkten i sina 
maskiner. Men det är viktigt att komma 
ihåg att vi inte driver en fabrik, det är ett 
forskningslabb. 

Fakta: Halvledare 
Metaller leder elektricitet medan  
isolatorer, som plast och glas, inte gör 
det. Mitt emellan finns så kallade halv-
ledare. Några vanliga halvledarmaterial 
är kisel, germanium och kiselkarbid. 
Genom att tillsätta andra ämnen i 
materialet (dopning) kan det bli  
ett halvledarmaterial som används  
i elektronik. Vanliga halvledarkom- 
ponenter är lysdioder, transistorer  
och chip.

Överst vänster: Den guldfärgade grafitplattan är belagd med 
tunn film av tantalkarbid som gör att det rena kolet är inkapslat.

Ovan: ”Alla tycker inte att det är så fint med industrinära forsk-
ning. Men forskningen är väldigt dyr så det gäller att man satsar 
på rätt grejer. Det finns plats även för den här typen av forsk-
ning på universitetet och den är viktig”, säger Urban Forsberg.

Vänster: Det nuvarande labbet på Campus Valla kommer att 
kompletteras med ett nybyggt labb där en ny CVD-maskin ska 
installeras under 2024.
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− Häftigt att ha fått vara med 
om detta, och jag känner bara 
stor tacksamhet. Så samman-
fattar Johan Westerberg hela 
upplevelsen med Inovathon 
Scania.

TEXT ULRIK SVEDIN  
FOTO HASSE ALMQVIST

D et var i våras som han till-
sammans med LiU-kamraten 
Matilde Coppye och ett lag 
sammansatt av studenter 
från olika svenska lärosäten 

fick chansen att tävla i innovation i  
lastbilstillverkarens arrangemang:  
Inovathon Scania. 

De vann den svenska uttagningen med 
sitt förslag på hur tomma transportfartyg 
på väg tillbaka från sin destinationsort  
i Asien kan fyllas med råvara för att  
tillverka bioplast. Efter det kunde de resa  
till Scania i São Paulo i Brasilien för en 
final mot flera andra länder.

 Men när de kom till Brasilien hade 
förutsättningarna förändrats.

− Scania tyckte inte att världen behöver 
mer konkurrens. I stället behövs mer 
samarbete. Som ett multinationellt team 
skulle vi hitta synergier och förfina våra 
idéer från semifinalerna i stället.

Hur kände du när tävlingsuppgiften  
avslöjades?

− Blandade känslor. Förvirrad, lättad, 
förvånad, lite besviken, eftersom jag såg 
fram emot att tävla först. Den känslan 
försvann snabbt, dock.

Hur var det att samarbeta i stället för  
att tävla?

− Roligt! Det är sällan man jobbar 
omkring 15 personer tillsammans. Jag är 
nöjd med alla förbättringar vi gjorde och 
synergier som vi hittade.

Hur var Brasilien och hur var det att 
 få den här möjligheten?

− Tio av tio poäng. Jag känner väldigt 
stor tacksamhet. Det var händelserikt, 
med mycket skratt, lagkänsla bland alla 
studenter tillsammans. 

Hur har hela det här arrangemanget 
påverkat dig?

− Inovathon var en stor anledning  
till att jag sökte Scanias traineeprogram 
efter utbildningen. Jag lade enormt 
mycket tid på CV och personligt brev. 

Har Linköpings universitet betytt  
något för dig i allt det här?

− Absolut. Dels all träning jag fått i 
problemlösning och logiskt tänkande 
överlag. Lärarna Pontus Cerin och  
Karl-Olof Bergman har varit två  
katalysatorer för mitt intresse för  
hållbar utveckling. Likaså har Uni  
Sallnäs skapat intresse för inköp och 
hållbart inköp. Utan henne vet jag  
inte om jag hade fått den trainee- 
tjänst jag fick på Scania.

− Kontakten med universitetet 
 inför och efter resan har också varit  
av betydelse. Det känns som att  
universitetet känner en stolthet över 
Matilde och mig, vilket är en otroligt 
 fin grej eftersom jag själv känner mig 
stolt över att ha tillbringat mina fem  
år på just Linköpings universitet. 

Oväntad vändning för 
LiU-studenter i Brasilien
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Bättre cybersäkerhet med nya materialCellgifter som 
antibiotika  
– de utvecklar  
ny metod

Kanske kan läkemedel som under årtion-
den använts mot cancer vara en del av 
lösningen mot antibiotikaresistenta 
bakterier. Det hoppas forskare vid LiU.

– Det finns många läkemedelssubstan-
ser som är mycket effektiva, men ger svåra 
biverkningar. Jag vill paketera sådana 
molekyler med vår metod så att de leve- 
reras specifikt till den plats i kroppen där 
bakterierna eller cancercellerna finns.  
Vi kan sänka dosen och ändå få god effekt 
just där den behövs, säger Frank Hernan-
dez, universitetslektor vid LiU.

Mer än tio år innan barn fick barnreuma-
tism skilde sig deras bakterieflora i 
tarmen på flera sätt jämfört med barn 
som förblev friska. Det visar forskare vid 
LiU. Det är den första studien som pekar 
mot att tarmfloran tidigt i livet kan ha en 
roll i uppkomsten av barnreumatism, 
vars orsak ännu inte är känd och som 
dessutom saknar botande behandling  
i dagsläget. 

– Amning under i varje fall några 

Digitalt informationsutbyte kan bli både 
säkrare, billigare och miljövänligare med 
hjälp av en ny typ av slumpgenerator 
för kryptering utvecklad vid Linköpings 
universitet. 

I en alltmer uppkopplad värld blir  
cybersäkerhet viktigare för att skydda 
känslig information. Men det råder en 
kapplöpning mellan hackare och de som 
försöker skydda informationen. 

Genom att kryptera informationen 

månader är däremot kopplat till minskad 
risk att utveckla sjukdomen, säger Johnny 
Ludvigsson, emeritus i pediatrik. 

kan den vara skyddad. En slumpgenerator 
används för krypteringen och den som 
ger bäst slumpmässighet är baserad på 
kvantfenomen – något forskarna kallar 
Quantum Random Number Generator, 
QRNG.

Nu har LiU-forskare utvecklat en ny 
typ av QRNG där lysdioderna i slump- 
generatorn är tillverkade av materialet 
perovskit. Forskarna bakom studien 
menar att tekniken banar väg för en ny 
typ av kvantkommunikation.

Forskning

Störningar i tarmfloran många år  
före barnreumatism
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Så kan idrotten ta mer ansvar  
för ungdomars hälsa
Det kan fortfarande vara känsligt att prata 
om ätstörningar och psykisk ohälsa inom 
idrotten. Även skador är ett svårt ämne. 
Det visar nya studier som gjorts under 
ledning av forskare vid LiU. 

– Idrotten är en miljö där många ung- 
domar tillbringar mycket tid. Coachen blir 
nästan viktigare än föräldrarna. Många 
som börjar på idrottsgymnasium flyttar 
dessutom hemifrån och är i en känslig fas 
i livet. Därför behöver idrotten ta ansvar 
för mer än bara idrottsresultat, menar 
forskaren Carolina Lundqvist vid LiU.

I tre studier har villkoren för idrot-
tande ungdomar undersökts och forskar-
nas slutsats är att idrottsrörelsen måste 
ta ett större grepp om hälsa. Föreningar 
och idrottsgymnasier har stora möjlig- 
heter att nå ut till och utbilda idrottande 
ungdomar om hälsofrågor ur ett bredare 
perspektiv.

Tio personer med demens fick pröva att 
använda surfplattor för första gången i 
sitt liv. Den enda instruktionen var att 
använda surfplattan som de själva ville. 

Försöket varade 4–6 veckor. Trots att 
personernas minnesförmåga var starkt 
påverkad kunde de gradvis lära sig att 
utnyttja surfplattan på egen hand. I 
avhandlingen fann man också till sin 
förvåning att personer med demens 
kunde lösa surfplattans mysterier genom 
att samarbeta och lära av varandra. 

Teknik, kompetens, metoder och sats-
ningar kan samordnas mer inom och  
mellan lärosätena. Nu är Linköpings  
universitet ett av fyra nya säten i den 
svenska forskningsinfrastrukturen 
SciLifeLab.

Sedan 2013 har LiU funnits med i sam- 
arbetet inom SciLifeLab. Men nu blir LiU 
ett av fyra nya säten, tillsammans med 
universiteten i Umeå, Göteborg och Lund. 
Detta är en del i en stor satsning för att 
samordna infrastrukturen för life science- 
forskning.

SciLifeLab är tillgängligt för alla 
akademiska livsvetenskapsforskare i 
Sverige, liksom för andra intressegrupper 
inom sjukvård och industri i Sverige och 
internationellt. Syftet är att förenkla för 
forskare i hela landet att ta del av unika 
tekniker och expertkompetens inom hälsa 

och miljö samt datadriven livsvetenskap.
− Vi ska lyfta LiU:s infrastruktur inom 

LiU, men också få hit SciLifeLab-använ-
dare nationellt. Mycket handlar om att 
tydliggöra den här resursen för forskarna 
och hur de kan nyttja den, säger Josefine 
Sandström, koordinator för SciLifeLab 
Linköping.

Henrik Gréen, professor vid LiU, är en 
av de forskare som påverkas av satsningen 

En lösning är mer utbildning av alla 
ansvariga, menar forskarna. Tränare, 
skolor, föreningar, beslutsfattare och 
andra intressenter behöver få stöd i att  
ta till sig och omsätta den kunskap som 
finns om psykisk hälsa och förstå varför 
den är viktig för idrottares helhets- 
utveckling och prestation.

Demens sätter 
inte stopp för  
nytt lärande

på ett SciLifeLab-säte i Linköping. Han 
sammanfattar betydelsen av SciLifeLab i 
Linköping så här:

− Samarbete kring vetenskaplig 
träning, metodologi, teknik och kompe-
tenser är helt avgörande. Forskningen i 
dag är så komplicerad att man behöver 
olika kompetenser från olika verksam- 
heter för att angripa våra stora life science- 
utmaningar idag.
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SciLifeLab etablerar nytt forskningssäte vid LiU
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A tt Anna Fredriksson skulle 
jobba med logistik och bli 
vass på att styra och planera 
materialflöden är ganska 
logiskt. 

– Logistik handlar väldigt mycket om 
resurseffektivitet och lite krasst kan man 
säga att jag hatar att göra saker i onödan. 
Så har det alltid varit, gick det att hitta 
en snabbare väg till skolan, ja då utfors-
kade jag det.

NÄR HON LÄMNADE VÄSTERVIK, för att läsa till 
civilingenjör i industriell ekonomi på LiU 
i slutet av 1990-talet, fanns det inga 
tankar på en akademisk karriär. Men när 
Annas man fick en tjänst som industri-
doktorand på Volvo i Göteborg började 
hon snegla intresserat och något år 
senare fick hon själv en möjlighet på 
Chalmers som doktorand. Ett val som 
visade sig vara helt rätt. 

– Jag tycker om att fördjupa mig i 
saker och har genom åren jobbat i forsk-
ningsprojekt kopplat till många olika 
branscher. Jag har hela tiden sysslat med 
en applicerad forskning som är nära 
industrin, att få möjlighet att se och 
jämföra hur många olika företag jobbar 
är spännande.

2014 gick flytten tillbaka till Östergöt-
land och en återkomst till LiU som lektor 
på ITN. Knappt tio år senare, våren 
2023, installerades Anna Fredriksson 
som professor inom bygglogistik.

– Jag har aldrig varit driven av titlar, 
utan tyckt att mitt forskningsområde 
varit så kul, spännande och intressant att 
jag velat fortsätta. Sen ska man inte 
sticka under stol med att det underlättar 
att ha en professorstitel. Man bemöts på 
ett annat sätt och med en annan respekt 
som kvinna i en mansdominerad 
bransch som byggbranschen.  

Byggtransporter inne i städerna 
skapar stora störningar. De kan 
minskas rejält. Men då krävs 
bättre planering och styrning – 
tidigt i byggprojekten.  
– Den bästa transporten ur 
miljösynpunkt är den som aldrig 
genomförs, säger Anna Fredriks-
son, nybliven professor i bygglo-
gistik vid Institutionen för teknik 
och naturvetenskap, ITN.

TEXT MARCUS NYENGER  
FOTO THOR BALKHED

SÅ KAN BYGG- 
TRANSPORTER  
I STÄDERNA  
MINSKAS
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Den bästa 
transporten är  
den som aldrig 
genomförs

FORSKNING • BYGGLOGISTIK

27LIU MAGASIN #3  2023

FO
TO

: V
IS

E-
PR

OJ
EK

TE
T



FAKTA:
Namn: Anna Fredriksson 

Ålder: 44 år

Bor: Mölndal utanför Göteborg

Yrke: Professor i bygglogistik och 
proprefekt vid Institutionen för teknik 
och naturvetenskap, ITN. 

Aktuell: Nybliven professor och projekt- 
ledare för Störningsfri stad som finns 
med på IVA:s 100-lista 2023. 

  VARJE ÅR PRESENTERAR Kungl. Ingenjörs- 
vetenskapsakademien, IVA, sin 100-lista 
med aktuella och innovativa forsknings-
projekt som ses ha stor potential att göra 
nytta i samhället i framtiden. På den 
senaste listan finns Störningsfri stad 
med. Anna Fredriksson leder projektet 
där LiU-forskare samverkar med en 
mängd olika företag, myndigheter, 
kommuner och organisationer. Målet är 
att ta fram ett planeringsverktyg som 
förbättrar trafikplaneringen kring 
byggen inne i städer och på så sätt kan 
minska antalet byggtransporter rejält. 

– Genom att ha rätt saker, vid rätt 
plats, vid rätt tillfälle går det att spara 
mycket pengar. Att göra saker resurs- 
effektivt medför att vi samtidigt sparar  
på miljön.  

Tidigare forskning kring bygglogistik 
har haft stort fokus på själva bygg- 
arbetsplatsen – inte på hur material  
ska komma till och från de aktuella  
platserna. Störningsfri stad tittar på  
hur byggprojekt kan framdrivas på ett 
effektivt sätt, samtidigt som stadslivet 
runt omkring påverkas så lite som 
möjligt.

– Då är planering och styrning det  
vi kan jobba med. Vilken tid på dygnet 
ska material anlända? Vilken typ av 
transporter ska vi ha? Helst vill man  
ha med det så tidigt som möjligt i stads-
planeringsprocesserna.

– Just nu jobbar vi med Ostlänken  
och det är väldigt roligt att vara en del av 
ett sådant jätteprojekt. Det kommer 
påverka Norrköping och Linköping i  

hög grad och vi behöver redan nu titta på 
om det behövs byggas provisoriska vägar 
och liknande för att stödja en attraktiv 
stad under genomförande.

Enligt Anna Fredriksson är bygg- 
logistik en fråga som blir allt viktigare  
i Sverige. Men att det fortfarande finns 
stora möjligheter att göra saker mycket 
bättre är något som driver henne. 

– I mycket annan logistikforskning, 
som exempelvis fokuserar på traditionell 
industri, tittar man på att öka effektivi-
teten någon procent. Inom bygglogistik 
jobbar vi med förbättringar på 20-30 
procent. Får man till det blir det en 
väldigt stor samhällsnytta samtidigt  
som det gynnar företagen. 
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H ur långa ska texterna vara? 
Ska det finnas video? I forsk-
ningsprojekt får unga perso-
ner med bland annat intel-
lektuell funktionsnedsättning 

tycka till om hur ett digitalt verktyg för 
bättre mående ska se ut och fungera.

– Det är en grupp som inte får så 
mycket insatser. Samtidigt vet vi att de 
har generellt lägre hälsa. De har svårt  
att ta till sig hälso- och sjukvårdens 
information om levnadsvanor, säger 
Ulrika Müssener, arbetsterapeut och 
biträdande professor i folkhälsovetenskap.

Att må bättre kan handla om att vara 
mer fysiskt aktiv och äta mer hälsosamt. 
Social interaktion och delaktighet har 
också vuxit fram som en viktig pusselbit.

– Ungdomarna är fantastiska och 
kompetenta individer och det är en till-
gång att få att arbeta tillsammans med 
dem. De kan mycket om sig själva och 

den egna hälsan och har framfört intres-
santa tankar och förslag. Vi forskare 
tänkte inledningsvis på välmående i 
form av framför allt levnadsvanor. Men 
när vi frågade deltagarna vad de vill,  
sa de att de vill träffa andra i liknande 
situation som de själva är, dejta och göra 
saker för att må bra tillsammans med 
andra. Gemenskap är viktigt för dem 
relaterat till levnadsvanor och det hade 
inte vi tänkt på alls först.

EXAKT VILKEN TYP av digitalt verktyg det blir 
beror på vad som passar de som ska 
använda det. I nuläget lutar det åt en app, 
som också kan användas på läsplatta och 
dator. Den beräknas vara klar om två år. 
Då ska verktygets effekt på hälsan testas i 
en effektstudie.

För Ulrika Müssener handlar arbets-
sättet om att jobba nära verkligheten och 
målgruppen. Forskning visar också att 

interventioner kan ha bättre effekt om 
användarna är med och designar dem. 
Hon lyfter även den etiska aspekten:

– Den här gruppen är tyvärr margina-
liserad i samhället. Att de får vara med i 
forskningen är ett sätt att låta dem växa. 

Unga med funktionsnedsättningar är medforskare i att
designa ett digitalt verktyg som ska hjälpa dem att må
bättre. För forskaren Ulrika Müssener är det självklart
att fråga användarna vad de behöver och vill ha.

TEXT KARIN SÖDERLUND LEIFLER

Ulrika Müssener är arbetsterapeut och 
biträdande professor.

Inkluderande forskning
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 De tar fram en tillförlitlig ChatGPT för  

EUROPEISKA 
SPRÅK

M arco Kuhlmann är  
professor vid Linköpings 
universitet och utvecklar  
metoder för att förstå och 
producera mänskligt 

språk med datorer. Han är del av ett  
projekt som koordineras av Linköpings  
universitet och som precis beviljats  
cirka 70 miljoner kronor. 

– Alla blev lite slagna med häpnad när 
ChatGPT och senare GPT-4 släpptes. Det 
var väldigt fascinerande att de blev så bra 
när de tränades på så stora datavolymer. 
Helt plötsligt kunde de lösa uppgifter 
som de inte särskilt tränats för, säger han.

Men för att komma åt samhällsnyttan 
finns det stora problem som behöver 
lösas. Man ska kunna lita på modellerna, 
de ska lämna fakta och får inte hitta på 
saker. ChatGPT är väldigt bra på att 
producera grammatiskt korrekt och  
övertygande text, men modellen är  
inte tränad för att skapa text som är 
faktamässigt korrekt. Korrekthet och  
tillförlitlighet är därför bland det  
viktigaste som forskarna ska lösa i det 
treåriga forskningsprojektet som därför 
fått namnet TrustLLM. LLM står för 

TEXT SARA LÄTHÉN    

Tillförlitlig, öppen och hållbar – så ska en ChatGPT för europeiska 
språk inklusive svenska bli. Det finns dock stora problem som 
behöver lösas för att komma åt nyttan i samhället.

Large Language Model och är benäm-
ningen på stora språkmodeller som 
ChatGPT. 

Det går att jämföra med sökmotorer 
för att förtydliga problemet. Använder  
du en sökmotor behöver du fortfarande 
vara kritisk mot de resultat du får till-
baka. Med en sökmotor får du ändå flera 
alternativ och kan gå igenom listan med 
sökresultat och se vad som ser skumt ut, 
kanske någon opålitlig källa och så 
vidare. Du kan själv göra ett urval, men 

när du använder ChatGPT och de andra 
modellerna, får du inte alls någon möjlig-
het att på ett lika differentierat sätt fatta 
ett eget beslut om vilken källa du litar på. 

Projektet ska komma till nytta både för 
invånare och industri och utförs i samar-
bete med organisationer från Tyskland, 
Island, Danmark, Norge och Nederlän-
derna. Finansieringen kommer från EU:s 
nyckelfinansieringsprogram för forsk-
ning och innovation: Horizon Europe.

ETT STORT PROBLEM med språkmodellerna 
som ChatGPT och andra är att de ägs  
av stora företag, ofta amerikanska,  
vilket skapar ett problem både ur ett  
samhällsperspektiv och ett vetenskapligt 
perspektiv. 

– I takt med att språkmodellerna blir 
mer och mer kommersialiserade, har vi 
sett att företagen publicerar färre och 

Professor Marco Kuhlmann på avdelningen 
Artificiell intelligens och integrerade dator-
system vid Linköpings universitet är med 
och driver TrustLLM-projektet.
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färre detaljer kring hur de tränar model-
lerna, vilken data de använder för att 
träna dem och vilka metoder de använ-
der. Det är där vi kan komma in med det 
här projektet nu, säger Marco Kuhlmann. 

Han ser att forskarna nu kanske kan 
återskapa metoder som företagen eventu-
ellt redan använder och framför allt  
att metoderna projektet utvecklar ska 
publiceras för att sedan bli kritiskt  
granskade av vetenskapssamhället. 

MARCO KUHLMANN TROR att en av anledning-
arna till att EU vill satsa på TrustLLM
-projektet är för att inte halka efter för 
mycket i utvecklingen. Projektet kan 
mynna ut i en nyckelteknologi som 
Europa kanske inte har lika mycket 
kompetens inom i dagsläget jämfört med 
exempelvis USA, framför allt inte i 
offentlig sektor. Kompetensen finns 
främst hos stora internationella företag 
som inte alltid är så transparenta. Hans 
förhoppning är att TrustLLM bidrar till 
att EU når upp till samma nivå, eller till 
och med får ett försteg.

Tekniken i projektet ska bli öppen och 
tillgänglig så att tekniken ska komma till 

nytta i många länder, på många företag 
och på en mängd olika sätt. Något som 
också är bättre ur ett ekonomiskt 
perspektiv, påpekar han. För att utveckla 
stora språkmodeller efter verkliga behov 
tittar projektet på ett antal konkreta 
tillämpningar inom medicin, media, 
fordon och mobilitet samt myndigheter. 

–  Vi har partners från både akademin 
och industrin och de kan dra åt samma 
håll här. Den här öppenheten är verkligen 
någonting som angår alla. Att vi deltar 
med industrin i projektet tror jag också är 
en anledning till att EU vill satsa på det 
här, säger Marco Kuhlmann.

TEKNIKERNA SOM PROJEKTET kommer utveckla 
ska egentligen vara språkoberoende men 
i slutet av projektet kommer forskarna ha 
tagit fram en modell för de germanska 
språken svenska, danska, isländska, 
tyska och holländska. Projektet skapas i 
ett sorts avancerat öppet ekosystem så att 
andra forskare sedan ska kunna ta vid, 
återanvända och utveckla vidare språk-
modeller för andra europeiska språk. Ett 
mål är också att TrustLLM-projektet och 
det omgivande ekosystemet ska bidra till 

att göra interaktion mellan människa och 
maskin mer kontextmedveten, vilket 
kommer kunna användas i en stor mängd 
tillämpningar.

MÅLET ÄR ATT de utvecklade modellerna  
ska bli de mest kraftfulla och pålitliga 
språkmodellerna i Europa och att projek-
tet ska bli ett stort genombrott inom AI. 
Forskarna vill på så sätt bidra till att 
säkra Europas självständighet inom 
viktiga AI-tekniker och skapa ett nytt 
ramverk för europeiskt samarbete om 
stora språkmodeller. De vill skapa  
grunden för ett europeiskt centrum för 
stora språkmodeller och storskalig AI  
för att maximera den vetenskapliga, 
 sociala och ekonomiska effekten. 

Fredrik Heintz, professor i data- 
vetenskap vid LiU menar att det är  
avgörande för Europa att utveckla egna 
stora språkmodeller.

– Vi måste leda genom innovation, inte 
bara genom reglering. TrustLLM är ett 
viktigt steg mot storskaliga investeringar 
i Europa för att säkerställa att vi tar en 
aktiv del och driver våra värderingar i 
form av nya språkmodeller.  

Bilden är skapad av Sara Läthén med AI via Adobe Firefly samt vidarejusterad i Adobe Photoshop.
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Moral  
& AI  
måste gå 
hand i hand

TEXT ULRIK SVEDIN 

Moraliska överväganden är en av de saker som 
ett säkert datasystem måste klara av i framtiden. 
Det anser Erik Sandewall, professor emeritus 
vid LiU som har haft fötterna i datavetenskapen 
sedan tidigt 1960-tal.

Staty av Erik Sandewall, utanför E-huset  
på Campus Valla vid Linköpings universitet. FO
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Moral  
& AI  
måste gå 
hand i hand

H an blev förstås bestört när 
han under våren 2023 hörde 
talas om ett fall där en per-
son begått självmord, kanske 
på grund av kontakten med 

en artificiell intelligens som föreslagit det 
alternativet.

Men han kände igen mönstret. Han kom 
till Stanford University som doktorand, 
1966. Handledare var professor John 
McCarthy, känd för att ha myntat begrep-
pet Artificial Intelligence (AI). Det är nu en 
bra bit över 50 år sedan Erik Sandewall för 
första gången stötte på ett program som 
kan ”prata” med användaren.

− Man använder sig av en personlighet 
som kan vara deltagande. Enklare sådana 
system gjordes på MIT och Stanford i 
slutet av 1960-talet. De påminde lite om 
Apples digitiala tjänst "Siri", berättar 
Erik Sandewall. 

− Den var en sofistikerad spegel.  
Om man sa: ”Jag är ledsen för något” så  
speglade programmet tillbaka: ”Finns 
det något mer som gör dig ledsen?”

Hur påverkades ni av den här kontakten?
− Man rycktes med fast man förstod 

vad den gjorde. Att man kan reagera så i 
en kontakt med en maskin! Och om vi 
fångades så enkelt, då förstår man att det 
går att få en starkare relation om man till 
exempel är psykiskt labil. Det här har ju 
givetvis blivit mycket mera finkänsligt 
under de senaste 50 åren. 

Erik Sandewall beskrivs ofta som 
Sveriges första AI-professor. En del av 
hans egen forskning har varit kopplad till 
utveckling av olika affärssystem och 
administrativa system.

− Vi förstod att det borde vara ett krav 
på de administrativa datasystemen att 
användaren kan gå in och ställa frågor. 
Och få ett svar direkt, av systemet. Vi 
insåg tidigt att AI kunde vara lösningen.

Det är lockande att tänka sig att data-
vetenskapen kan återskapa intelligens.

− Men intelligens är så mycket mera 
komplicerat än till exempel ChatGPT 
som just nu beskrivs som väldigt intelli-
gent. Den använder AI-teknik och  
förmågan att hantera stora mängder 
information. Och plockar ihop något  
som låter vettigt. Men det handlar bara 
om vissa aspekter av intelligens och  
viss inlärning.

Ett annat sätt att se på intelligens är att 
den ska kunna dra slutsatser och att göra 
bedömningar utifrån situationer.

− Men då kvarstår det svåra begreppet 
intuition. Man tycker att människor har 
förmåga att komma till slutsatser och att 
göra bedömningar utan att resonera, 
utan att härleda till några abstrakta prin-
ciper. Det säger bara klick. Den typen av 
intuition tycks vara en viktig del av den 
moraliska kompassen i oss.

Varför är detta viktigt?
− Det är en viktig pusselbit om man ska 

återskapa mänsklig intelligens. Det är 
också en stor del av mysteriet, och som vi 
inte har inom synhåll. Jag tror att det 
kommer att dröja generationer innan vi 
har löst detta.

Varför behöver en dator ha moral?
− Ett datasystem måste i någon bemär-

kelse förstå de uppdrag det ska utföra, 
och då ingår ofta en moralisk aspekt. Den 
kan inte bara vara ytlig: ”Du får inte göra 
si, du får inte göra så”. Systemet behöver 
kunna värdera konsekvenserna relativt 
ett antal moraliska principer.

Skräcken för många människor är en 
intelligens som plötsligt agerar självstän-
digt, kan fatta helt egna beslut och bygga 
ut sig själv. Att maskinerna tar över.

− Det är en oro som kommer tillbaka 
med jämna mellanrum. Begreppet 
AI-vinter bygger på det. Under 70-talet 
kom sådana tankar som gjorde att fors-
karna höll tillbaka, och finansieringen 
minskade. Rädslan och kritiken blev för 
stor.

Vad skulle kunna leda oss in i en ny 
 AI-vinter?

− En brist på förtroende för tekniken, 
om något går riktigt fel. Eller till exempel 
chattbotar i en webbshop. Kunden kanske 
föredrar mänsklig kontakt, om chatt- 
boten svarar bristfälligt eller konstigt. 
Det kan slå emot de användningarna  
och i längden mot AI i allmänhet.

Forskningen måste fortsätta, men 
tillämpningarna bör kontrolleras, enligt 
Sandewall.

Tycker du att AI ska regleras av stats- 
makterna eller av industrin?
− Det omedelbara svaret måste vara 

statsmakten. Det måste finnas ett statligt 
regelverk i botten. Men frågan är om det 
är politiskt hållbart med ett samhälle där 
företagen inte är ansvarstagande. Riktigt 
stora företag måste ha en egen seriöst 
menad etisk uppfattning.

Under sina många år som forskare har 
han haft tid att tänka efter. Erik 
Sandewall är övertygad om att moraliska 
överväganden måste komma högt upp på 
agendan i IT-utvecklingen.

− Etik är att ha tillvägagångssätt så  
att man inte behöver ångra sig senare, 
säger han och låter de orden sjunka in  
en stund. 

FAKTA:
Erik Sandewall var en av dem som grun-
dade institutionen för datavetenskap  
(IDA) vid Linköpings universitet, 1983.

Han var keynote speaker på IDA:s 
40-årsjubileum 19 juni 2023.

Erik Sandewall är en av Sveriges mest 
framstående forskare inom ämnet 
artificiell intelligens. 

1975 blev han professor vid Linköpings 
universitet och därmed Sveriges första 
professor i ämnet datalogi.

Studerade vid Uppsala universitet och 
disputerade 1969 i informationsbe-
handling.

Har varit gästforskare vid Stanford  
University, vid MIT och vid LAAS i 
Toulouse.

Han är ledamot av Kungliga Veten-
skapsakademien sedan 1992 och av 
Kungliga Ingenjörsvetenskapsakade-
mien sedan 1981.

Erik Sandewall är riddare av Heders- 
legionen och hedersdoktor vid Univer-
sité Paul Sabatier, Toulouse.
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40 år med 
datavetenskap

D eltagarna bjöds på föredrag 
av olika gästföreläsare och 
presentationer från institu-
tionens forsknings- och  
utbildningsverksamhet. 

− Institutionen har visserligen fyllt  
40 år. Men vi har inte någon ålderskris. 
Vi växer fort just nu, och är större och 
mer dynamiska än någonsin.

Med de orden inledde prefekten 
Henrik Eriksson 40-årsjubileet för  

Institutionen för datavetenskap som 
hölls under två dagar på Djurönäset i 
Stockholms skärgård för 175 deltagare.

− Framtiden är ljus. Det finns just nu 
väldigt många möjligheter och det 
händer väldigt mycket inom vårt område, 
tillade Henrik Eriksson innan han 
släppte fram jubileets första gästförelä-
sare, professor emeritus Erik Sandewall, 
som varit med från starten.  

TEXT ULRIK SVEDIN 

Institutionen för datavetenskap 
(IDA) vid Linköpings universitet  
firar 40 år under 2023. Det  
faktiska firandet hölls före  
midsommar med en konferens  
i Stockholms skärgård. 
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Eva Blomqvist,  
biträdande professor
− IDA har betytt jättemycket 
för mig. Jag har fått bra stöd 
i egna projekt. Det finns en 
tvärvetenskaplig tradition inom 
institutionen där man jobbar 
ihop i mindre grupper och det är 
väldigt givande.

Magnus Bång,  
biträdande professor
− Man kan växa på IDA. Det 
finns något gott i klimatet där 
studenter och doktorander 
får delta på olika nivåer. Under 
doktorandstudierna lät Tomas 
Timpka och Henrik Eriksson 
oss vara med i processen. De 
lärde oss det vetenskapliga 
skrivandet och hur man skriver 
ansökningar. 

Jalal Maleki,  
studierektor och enhetschef
− Vi har vuxit mycket senaste 
åren och blivit en av de större 
institutionerna vid Linköpings 
universitet. Det ställer krav  
på att fortsätta att vara i 
framkant med forskning och 
undervisning.

August Ernstsson,  
postdoktor
− IDA erbjuder bra möjlig-
heter för medarbetarna att 
utvecklas. Fler som närmar 
sig examen borde titta efter 
doktorandstudier. Det är väl-
digt utvecklande. Jag är nu 
gästforskare vid universitetet 
i Münster, men har kvar min 
anställning vid LiU.

Resmi Ramachandranpillai, 
postdoktor
− Jag har haft en väldigt bra 
period vid Linköpings universi-
tet. Jag har jobbat med Fredrik 
Heintz som har varit väldigt bra 
på att ge goda råd.

Mattias Arvola,  
biträdande professor
− Vi kan med vår forskning 
bidra med ny kunskap som är 
viktig för samhället i stort. Det 
finns en bredd på IDA som är 
väldigt intressant.

Charlie Simonsson,  
amanuens
− IDA är en fantastisk plats 
att jobba på. Som amanuens 
hjälper jag studenterna med 
programmeringsfrågor.

Vi frågade medarbetarna: Vad betyder IDA för dig?
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LiU-Alumner

Alumn föreslås efterträda alumn  
som Volvoordförande

MY MOEN har befattningen fabrikschef på Maarud 
AS. Hon har läst civilingenjörsprogram i kommu-
nikations- och transportsystem, med examen 2013.

VIKTOR MARKUNGER arbetar som kundansvarig / 
produktspecialist på Digital Portfolio Control. 
2012 avlade han en civilekonomexamen.

ULRIKA HENRIKSSON är digital marknadsförare  
på Cludev AB. 2022 avlade hon examen från 
kandidatprogrammet i grafisk design och 
 kommunikation.

ALEXANDER TRYGG WEDLUND har befattningen 
Product Manager på Finansiell ID-Teknik. Han 
har läst civilingenjörsprogrammet i industriell 
ekonomi, med examen 2017.

YASSER RASHEED arbetar som Senior Devops  
Engineer på Schibsted. Han avlade 2012 en 
masterexamen i datavetenskap.

LINDA SJÖDIN är arbetsterapeut på Region  
Jönköpings län. Hon har läst arbetsterapeut- 
programmet med examen 2006.

SARAH SUNDBERG arbetar som Embedded 
Software Developer på Qualisys. Hon har läst 
civilingenjörsprogrammet i teknisk fysik och  
elektroteknik, med examen 2021.

TOBIAS SÖRELING är avdelningschef på Atlas 
Copco. 2005 avlade han en civilingenjörsexamen 
 i elektronikdesign.

AMJAD ABOU ALZAHAB är miljöingenjör på  
Telge Bostäder. Han avlade 2019 examen från 
masterprogrammet i Sustainability Engineering 
and Management. 

CHRISTOFFER NÅDIN har befattningen Tech lead på 
Spendrups Bryggeri AB. Han har läst kandidat-
programmet i systemvetenskap med examen 2018.

MALIN EKLUND är UX-designer på Arbetsförmed-
lingen. Hon läste IT och management och tog 
därifrån masterexamen 2021.

JACOB LUNDBERG har befattningen Lead Software 
Engineer på Improvin’. 2020 avlade han examen 
från civilingenjörsprogrammet i datateknik.

RASMUS HUZELIUS arbetar som systemförvaltare 
på Trafikkontoret, Stockholms stad. Han har läst 
masterprogrammet i statsvetenskap, med examen 
2017.

LiU-alumn  
ordförande i global 
branschorganisation 
för Science Parks

LiU Alumni – uppdatera dina uppgifter i vår nya alumndatabas

LENA MIRANDA, LiU-alumn tillika heders-
doktor 2022 vid LiU, har utsetts till  
ordförande för den globala bransch- 
organisationen för Science Parks och  
innovationsmiljöer, IASP (Internatio-
nal Association of Science Parks & 
Areas of Innovation). Organisationen 
har fler än 300 medlemmar från över 
80 länder och det är första gången som 
Sverige innehar ordförandeposten och 

andra gången som IASP får en kvinnlig 
ordförande.

Lena Miranda har lång erfarenhet 
och går nu in på sitt tionde år som  
VD för Linköping Science Park. De 
senaste åren har hon varit ordförande 
för branschorganisationen för science 
parks och inkubatorer. Hon är  
dessutom ledamot i statsministerns 
innovationsråd.

LiU:s alumnigemenskap är till för alla 
som läst vid Linköpings universitet, 
minst 7,5 avklarade högskolepoäng. 
Genom att bli en del av LiU Alumni  
får du möjlighet att ta del av LiUs  
alumnerbjudanden. Du får också  

möjlighet att hjälpa LiU att bli ännu 
bättre och bidra med ditt engagemang.  
I vår nya alumndatabas alumni.liu.se kan 
du registrera för alumni-information, 
uppdatera dina uppgifter och hantera 
dina prenumerationer.

PÄR BOMAN, Valberedningen i Volvo AB, 
föreslår att Pär Boman, LiU-alumn, utses 
till ny ordförande och ledamot i styrelsen 
vid årsstämman i mars 2024, då nuva-
rande styrelseordförande Carl-Henrik 
Svanberg, även han LiU-alumn, avböjt 
omval.

Pär Boman är idag ordförande i AB Volvos 
valberedning, en roll han avser att lämna 
om stämman röstar för honom som 
styrelseordförande. Dock kommer han i 
sådant fall föreslås kvarstå som ledamot  
i valberedningen i egenskap av styrelsens 
ordförande.

FREDRIK ANDERSSON
013-28 25 29
alumni@liu.se
LiU Alumni,  
Linköpings universitet
581 83 Linköping
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liu.se/utbildning

Fokus 2023-2024 
Barn och unga - nutid, dåtid och framtid 
 
Föreläsningarna genomförs på Huvudbiblioteket i Linköping.  
Ta del av inspelningar från tidigare föreläsningar på liu.se/strimman

Är du där du vill vara? Är du den du  
vill vara? Kan du allt du vill kunna?  

 
Vågar du studera igen?  

 
Välkommen tillbaka!

LIU MAGASIN
Kommunikations– och 
marknadsavdelningen
Linköpings universitet
581 83 Linköping


